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Sector reform contract to promote climate-proof 
investments by farmers through improved land 
administration and land use monitoring 
capacities at central and local government level 
in Rwanda 
DURATION 2015-01-01 to 2017-12-01 

CRIS DCI-ENV/2014/037-416 

GEOGRAPHICAL SCOPE National 

REGION Africa 

COUNTRY GROUP LDC 

COUNTRY Rwanda 

TOTAL BUDGET (in mEUR) 4 

INITIAL GCCA/GCCA+ CONTRIBUTION (in mEUR) 4 

AID DELIVERY MODALITY Budget support 

MANAGEMENT MODE Direct management 
 

EU DELEGATION Rwanda 

GCCA+ PRIORITY AREA 

  Climate adaptation (GCCA) 

SECTORS 

  Environment and natural resources (including forestry) 

https://www.gcca.eu/priority_areas/climate-adaptation-gcca
https://www.gcca.eu/terms/sectors/environment-and-natural-resources-including-forestery
https://www.gcca.eu/platform/project/sector-reform-contract-promote-climate-proof-investments-farmers-through-improved-land
https://www.gcca.eu/platform/project/sector-reform-contract-promote-climate-proof-investments-farmers-through-improved-land


GOOD PRACTICES1  
• Other Ecosystem based Adaptation (IWRM, wetland conservation) 

SUSTAINABLE DEVELOPMENT GOALS 
• Climate action 
• Life on land 

KEY GOVERNMENT COUNTERPART  

Ministry of Environment and Natural Resources (MINIRENA); Ministry of Local Government 
(MINALOC); Ministry of Finance and Economic Planning (MINECOFIN) 

COUNTRY CONTEXT 
By driving abnormal torrential downpours, flooding and droughts, climate change could have devastating 
consequences for agricultural productivity in Rwanda, where more than 80 percent of the population are 
involved with farming. Any resulting decrease in plant and animal production could lead to famine and 
hunger. 

OVERALL OBJECTIVE 
The overall objective is to contribute to Rwanda's efforts to reduce the vulnerability of the rural 
population vis-à-vis the effects of Climate Change 

SP ECIFIC OBJECTIVES 
 

The specific objective is to create in Rwanda an improved environment for sustainable investments in land 
through increased capacities at central and local government level for land administration and land use 
planning and monitoring. 

The Action contributes to environmental sustainability notably through the promotion of sustainable 
land management practices within the context of land use planning. These practices include crop and 
livestock management and measures to counter excessive soil erosion. Security of land tenure is expected 
to result in increased investments in land management which in turn should reduce vulnerability to CC. 
One of the 3 impact level indicators for the support to the LTR program was “proportion of female 
population of Rwanda who access land titles singly or jointly” with the 2012 milestone being achieved. 
The program actively promotes gender equality and specific studies are planned into protecting the rights 
of women and children, in particular, women in polygamous relationships and/or informal marriage. The 
design of the Land Administration Information System enables the monitoring of gender through the 
disaggregation of data by gender. The program contributes to good governance by promoting transparency 
in the land regularisation procedures and participation in local decision making including a land dispute 
resolution mechanism. 

 
1"Good practices” is a GCCA internal tagging system that highlights project contribution to specific subjects 



EXP ECTED OUTPUTS 
R 1 Increased decentralized capacities to sustain the national land registry. 

Staff recruitment and training at district and sector levels to ensure that the Land Administration and 
Information System is fully functional. 

R 2 Increased capacities for land use planning and monitoring. 

The draft District Land Use Plans is expected to be finalized and approved by District Councils. The Rwanda 
Natural Resources Authority intends to achieve its objective of “Implementing a framework for coordinated 
District Land Use Planning” by supporting existing One Stop Centres and Land Bureaus to design and 
oversee the implementation of District Land Use Plans. In addition, a development control system is planned 
to be put in place to monitor the actual application. 

R 3 Increased financial sustainability of the national land registry, in particular the Rwanda Natural 
Resources Authority Land and Mapping Department 

The Rwanda Natural Resources Authority examines ways to minimise costs and develop services that the 
public need and want. In the longer term it is expected that land administration is financially self-sufficient 
with respect to recurrent costs and also contributes to the financing of the wider district- and central 
budgets.  

R 4 Increased resilience to climate change though improved land management 

Improved security of land tenure is expected to increase individual incentives for investments in soil and 
water conservation and irrigation. Investments in land use planning at the local level provide the framework 
for promoting sustainable land use and in the medium to long term to increase the resilience and decrease 
the vulnerability of communities and farming systems to the impacts of climate change. 

MAIN ACHIEVEMENTS  

[Final reporting 2018] 

By June 2016: 

• 7,164,230 land titles were issued across the country: 27% of the privately owned land were held 
by women, 23% by men and 50% by married couples. 

• 71% of demarcated parcels were approved to receive the land title 

By June 2018: 

• All District Land Offices, Zonal Land Offices and the National Land offices were equipped 
• All posts in land Administration received appropriate training for their respective posts 
• 510,709 registered titles post LTR land transactions during 2018 
• All District One Stop Centres, all Zonal Offices and the Rwanda Land Use and Management 

Authority Central Office have Land Administration Information Systems fully operational and 
personnel fully trained 

• 411 out of the 416 Sector Land Managers had electronic access to Land Administration 
Information Systems information using the mobile application for queries 



• There is 1 Land Administration Information Systems Manager in Rwanda Land Use and 
Management Authority and 3 System Developers and Maintenance Staff. 

• The transactions have grown on average at a rate of 31% for the period 2015-2018 reaching a 
cumulative total of 510,709. In 2018, the total transactions were 234,049 (data extracted from 
Land Administration Information Systems report 2018) 

In February 2017, Rwanda Natural Resources Authority, the Government entity responsible for 
implementing this project, was dissolved and the Department of Lands and Mapping formed a new 
Institution called Rwanda Land Use and Management Authority (RLMUA). RLMUA took over management 
and implementation duties and responsibilities for the  Land Tenure Regularisation Support Programm. 

Funds channeled to the now RLMUA provide infrastructure such as the construction of District Land 
Offices, equipment and trainings for District and Sector Land Officers. These funds also provide for the 
organisation of Land Week Activities: these are sensitisation campaigns conducted across the country in 
collaboration with District authorities. They aim at increasing awareness of land administration services 
and encourage formal registration of transactions on land.  

CHALLENGES AND LESSONS LEARNED (SELECTED) 
Government ownership and political will translated into existing policy and implementation frameworks 
(e.g: All districts are now connected to the Land Administration Information System 2).Coordination with 
other development partners to align interventions to strengthen the sustainability of Land Tenure 
Regularisation in Rwanda is key and Government driven. . 

 
GCCA+ Community  https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community 
About GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-
alliance-plus-gcca_en 
 

https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community
https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en
https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en
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Contrat de réforme sectorielle visant à promouvoir 
des investissements pour le climat par les 
agriculteurs grâce à l'amélioration de 
l'administration des terres et des capacités de suivi 
de leur l'utilisation au niveau du gouvernement 
central et local au Rwanda 
DURÉE 2015-01-01 à 2017-12-01 

CRIS DCI-ENV/2014/037-416 

ÉTENDUE GÉOGRAPHIQUE National 

RÉGION Afrique 

GROUPE DE PAYS PMA 

P AYS Rwanda 

B UDGET TOTAL (in mEUR) 4 

CONTRIBUTION INITIALE DE L’AMCC/AMCC+ (in mEUR) 4 

FORME D’AIDE Budget Support 

MODE DE GESTION Gestion directe 

DÉLÉGATION DE L’UE Rwanda 

DOMAINE PRIORITAIRE AMCC+ 

   Adaptation au changement climatique (AMCC) 

SECTEURS 

  Environnement et ressources naturelles 

https://www.gcca.eu/priority_areas/climate-adaptation-gcca
https://www.gcca.eu/platform/fr/project/contrat-de-reforme-sectorielle-visant-promouvoir-des-investissements-pour-le-climat-par-les


B ONNES PRATIQUES1  
Autres adaptation basée sur les écosystèmes (GIRE, conservation des zones humides) 

OB J ECTIFS DU MILLENAIRE POUR LE DEVELOPPEMENT 
• Mesures relatives à la lutte contre les changements climatiques 
• Vie terrestre 

P ARTERNAIRE DIRECT AU SEIN DU GOUVERNEMENT  

Ministère de l'environnement et des ressources naturelles (MINIRENA) ; Ministère du gouvernement local 
(MINALOC) ; Ministère des finances et de la planification économique (MINECOFIN) 

CONTEXTE NATIONAL 
En provoquant des pluies torrentielles anormales, des inondations et des sécheresses, le changement 
climatique pourrait avoir des conséquences dévastatrices sur la productivité agricole au Rwanda, où plus 
de 80 % de la population est impliquée dans l'agriculture. Toute diminution de la production végétale et 
animale qui en résulterait pourrait entraîner la famine et la faim. 

OB J ECTIF GLOBAL 
L'objectif général est de contribuer aux efforts du Rwanda pour réduire la vulnérabilité de la population 
rurale face aux effets du changement climatique 

OB J ECTIFS SPÉCIFIQUES 
L'objectif spécifique est de créer au Rwanda un environnement amélioré pour des investissements durables 
dans le domaine foncier grâce à des capacités accrues au niveau du gouvernement central et local pour 
l'administration foncière et la planification et le suivi de l'utilisation des terres. 

L'action contribue à la durabilité environnementale notamment par la promotion de pratiques de gestion 
durable des terres dans le contexte de l'aménagement du territoire. Ces pratiques comprennent la gestion 
des cultures et du bétail et des mesures visant à lutter contre l'érosion excessive des sols. La sécurité de la 
propriété foncière devrait entraîner une augmentation des investissements dans la gestion des terres qui, à 
son tour, réduira la vulnérabilité au changement climatique. L'un des trois indicateurs de niveau d'impact 
pour le soutien au programme d'appui à la régularisation des régimes fonciers était la "proportion de la 
population féminine du Rwanda qui accède aux titres fonciers, seule ou conjointement", l'objectif 2012 
ayant été atteint. Le programme promeut activement l'égalité des sexes et des études spécifiques sont 
prévues pour protéger les droits des femmes et des enfants, en particulier des femmes dans des relations 
polygames et/ou des mariages informels. La conception du système d'information de l'administration 
foncière permet le suivi du genre grâce à la désagrégation des données par sexe. Le programme contribue à 
la bonne gouvernance en promouvant la transparence dans les procédures de régularisation foncière et la 
participation à la prise de décision locale, y compris un mécanisme de résolution des conflits fonciers. 

 
1 Les "bonnes pratiques" sont un système de marquage interne à l'AMCC qui met en évidence la contribution des projets à 
des sujets spécifiques. 



RESULTATS ATTENDUS 
R 1 Renforcement des capacités décentralisées pour soutenir le registre foncier national. 

Recrutement et formation de personnel au niveau des districts et des secteurs pour garantir que le système 
d'administration et d'information foncière soit pleinement fonctionnel. 

R 2 Renforcement des capacités de planification et de suivi de l'utilisation des terres. 

Le projet de plans d'aménagement du territoire des districts devrait être finalisé et approuvé par les 
conseils de district. L'Autorité Rwandaise des Ressources Naturelles a l'intention d'atteindre son objectif 
de "Mise en œuvre d'un cadre pour la planification coordonnée de l'utilisation des terres au niveau des 
districts" en soutenant les guichets uniques et les bureaux fonciers existants pour concevoir et superviser la 
mise en œuvre des plans d'utilisation des terres au niveau des districts. En outre, il est prévu de mettre en 
place un système de contrôle du développement pour suivre l'application effective. 

R 3 Amélioration de la viabilité financière du registre foncier national, en particulier du département 
foncier et cartographique de l'Office Rwandais des Ressources Naturelles. 

L'Autorité rwandaise des ressources naturelles examine les moyens de minimiser les coûts et de développer 
des services dont le public a besoin et qu'il souhaite. À plus long terme, l'administration foncière devrait 
être financièrement autonome en ce qui concerne les coûts récurrents et contribuer au financement des 
budgets centraux et de district.  

R 4 Renforcement de la résilience au changement climatique grâce à une meilleure gestion des terres 

L'amélioration de la sécurité foncière devrait accroître les incitations individuelles à investir dans la 
conservation des sols et de l'eau et dans l'irrigation. Les investissements dans la planification de l'utilisation 
des terres au niveau local fournissent le cadre pour promouvoir l'utilisation durable des terres et, à moyen 
et long terme, pour augmenter la résilience et réduire la vulnérabilité des communautés et des systèmes 
agricoles aux impacts du changement climatique. 

  

P RINCIPAUX RÉSULTATS  
[Rapport final 2018] 

En juin 2016 : 

• 7 164 230 titres fonciers ont été délivrés dans tout le pays : 27% des terres privées étaient détenues 
par des femmes, 23% par des hommes et 50% par des couples mariés. 

• 71% des parcelles délimitées ont été approuvées pour recevoir le titre foncier. 

D'ici juin 2018 : 

• Tous les bureaux fonciers de district, les bureaux fonciers de zone et les bureaux fonciers 
nationaux ont été équipés. 

• Tous les postes de l'Administration foncière ont reçu une formation appropriée pour leurs postes 
respectifs. 

• 510 709 titres enregistrés après les transactions foncières LTR en 2018. 



• Tous les centres de guichet unique de district, tous les bureaux de zone et le bureau central de 
l'Autorité rwandaise de l'utilisation et de la gestion des terres ont des systèmes d'information sur 
l'administration foncière entièrement opérationnels et le personnel entièrement formé 

• 411 des 416 gestionnaires fonciers de secteur ont eu un accès électronique aux informations des 
systèmes d'information sur l'administration des terres en utilisant l'application mobile pour les 
requêtes. 

• Il y a un responsable des systèmes d'information sur l'administration des terres au sein de 
l'Autorité Rwandaise de l'Utilisation et de la Gestion des Terres et 3 développeurs de systèmes et 
personnel de maintenance. 

• Les transactions ont augmenté en moyenne à un taux de 31% pour la période 2015-2018 
atteignant un total cumulé de 510 709. En 2018, le total des transactions était de 234 049 (données 
extraites du rapport 2018 sur les systèmes d'information de l'administration foncière). 

• En février 2017, l'Office rwandais des ressources naturelles, l'entité gouvernementale responsable 
de la mise en œuvre de ce projet, a été dissous et le Département des terres et de la cartographie a 
formé une nouvelle institution appelée l'Autorité rwandaiss d'utilisation et de gestion des terres 
(RLMUA). Le RLMUA a pris en charge la gestion et la mise en œuvre du programme d'appui à la 
régularisation des régimes fonciers. 

Les fonds canalisés vers l'actuelle RLMUA permettent de fournir des infrastructures telles que la 
construction de bureaux fonciers de district, des équipements et des formations pour les agents fonciers de 
district et de secteur. Ces fonds permettent également d'organiser les activités de la Semaine de la terre : il 
s'agit de campagnes de sensibilisation menées dans tout le pays en collaboration avec les autorités des 
districts. Elles visent à mieux faire connaître les services d'administration foncière et à encourager 
l'enregistrement officiel des transactions foncières.  

DÉFIS ET ENSEIGNEMENTS TIRÉS  
L'appropriation par le gouvernement et la volonté politique se sont traduites par une politique existante et 
des cadres de mise en œuvre (ex : Tous les districts sont maintenant connectés au système d'information de 
l'administration foncière 2). La coordination avec d'autres partenaires de développement pour aligner les 
interventions afin de renforcer la durabilité de la régularisation foncière au Rwanda est essentielle et 
dirigée par le gouvernement.  

AMCC+ Community  https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community 

À propos du GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-
alliance-plus-gcca_en 
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